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عبدالله مرادی مدیرکل دفتر امور سیاســی 
وزارت کشور در نشست خبری گفت: هفتمین 
جلسه کمیسیون ماده ۱۰ احزاب، برگزار شد. 

در این جلســه گزارش مجمع عمومی حزب 
جامعه اســامی حامیان کشــاورزی ایران و 
انجمن اســامی مهندســان بررسی و مورد 

تایید قــرار گرفت. همچنین صد و چهلمین 
حزب کشــور یعنی حزب جمعیت اعتای 
نهادهای مردمی انقاب اسامی مجوز خود 
را از کمیسیون ماده ۱۰ دریافت کرد. گزارش 
مجمع عمومی حزب رفاه و سامت در استان 
آذربایجان شرقی مورد بررسی قرار گرفت و با 

صدور پروانه فعالیت این حزب موافقت شد.
وی گفت: در این جلســه گــزارش مجمع 
عمومی انجمن زرتشــتیان کوچه بیوک یزد 
بررسی و با ادامه فعالیت این انجمن موافقت 
شد. مرادی افزود: احزاب باید مجمع عمومی 

خود را طبق قانون و اساســنامه خود برگزار 
کنند. اگر حزبی مجمع عمومی خود را برگزار 
نکند، دبیرکل و شــورای مرکزی نمی توانند 
حــزب را نمایندگــی کننــد. مــا احزاب و 
تشکل های قانونی و کسانی که مجوز فعالیت 
حزبی ندارنــد و غیرقانونی فعالیت می کنند 
را به مــردم معرفی خواهیم کرد. احزابی که 
مجمع عمومی خود را برگزار نکنند، در قالب 

احزاب قانونی قرار نمی گیرند.
وی تصریــح کــرد: در این جلســه موضوع 
تشــکیل جبهه های سیاسی مورد بحث قرار 

گرفت زیرا در سال انتخابات معمولا جبهه ها 
و ائتاف های سیاسی مختلفی شکل می گیرد. 
جبهه سیاســی تشکلی اســت که با حضور 
احزاب سیاسی دارای پروانه تشکیل می شود. 
این احزاب باید تشــکیل جبهه را به اطاع 
کمیســون ماده ۱۰ برسانند و زمان، موضوع 
و گستره فعالیت تشکل خود را اعام کنند. 
تشــکیل جبهه به صدور مجوز نیاز ندارد اما 
باید به اطاع کمیســیون برسد. ما در حال 
حاضر ۱۳ جبهه در کشور داریم. حداقل سه 

حزب می توانند یک جبهه تشکیل دهند. 

دبیر کمیسیون ماده ۱۰ احزاب:

وضعیت رئیس جبهه اصلاحات در حال بررسی است

فعالیت سایت انتخاب از سر گرفته شد
ســایت انتخاب که در ۱۳ شــهریور توقیف شــده بود با رای هیات نظارت بر 

مطبوعات از امروز فعالیتش را شروع کرد.
پس از توقیف پایگاه خبری »انتخاب« بــه آدرس www.Entekhab.ir به 
دســتور هیات نظارت بر مطبوعات، دادگاه کیفری یک استان تهران، حکم به 

رفع توقیف »انتخاب« داد.
این پایگاه خبری اعام کرد که سایت »انتخاب« که در ۱۳ شهریور از دسترس 
خارج شده بود و فعالیت خود در همه ی پلتفرم ها را متوقف کرده بوده، از همین 

لحظه فعالیت خود را آغاز خواهد کرد.

اظهارات ضد صهیونیستی نماینده یهودیان ایران
در مجلس

همایون ســامه یح نجف آبادی نماینده کلیمیان در مجلس در نشست جنایات 
رژیم صهیونیســتی در آیینه عدالت، پیشنهاد داد: جهان یک هفته تا ۱۰ روز 
اسرائیل را تحریم نفتی کند و شیرهای نفت را به روی این رژیم نامشروع ببندد.
وی بر در اولویت قرار گرفتن اقدامات کوتاه مدت کشــورها تاکید کرد و گفت: 
بایــد اقدامات کوتاه مدت به ویژه آتش بس و ورود کمک های بشردوســتانه به 
غزه به صورت همزمان دنبال شــود تا مانع از کشتار میلیون نفری در غزه شد. 
قطعاً با به نتیجه رســیدن اقدامات حقوقی، اسرائیل محکوم می شود. سامه یح 
با تســلیت کشــتار مردم غزه گفت: به خاطر کشتار عظیم اســرائیل در غزه و 
کرانه باختری تسلیت می گویم. حساب یهودیان از صهیونیست ها جداست. رژیم 
غاصب صهیونیستی با سوء استفاده از نام خدا و نام یهود خودش را اثبات می کند 

و موجب بی اعتبار شدن نام خدا و یهود می شود.
نماینده یهودیان ایران در مجلس متذکر شــد: اســرائیل بــا حمایت آمریکا و 
کشورهای غربی سعی در برقراری روابط سیاسی و اقتصادی با کشورهای جنوب 
خلیج فارس و برخی کشــورهای اسامی کرد از ســوی دیگر بر مظلوم نمایی 
خودش افزود و سیاست ایران هراسی را در منطقه تقویت کرد. وی ادامه داد: اگر 
وقتی که در دانمارک و ســوئد قرآن سوزی اتفاق افتاد، اقدامات محکم سیاسی 

و حقوقی انجام گرفته بود شاید امروز شاهد گرفتاری غزه به این شکل نبودیم.

دادستان تهران:
تمام اموال مجهول المالک 

در پلیس پایتخت تعیین تکلیف شد
علی صالحی دادســتان تهران بیان کرد: در برنامه های نظارتی و پیشگیرانه و 
بازدیدهای میدانی دادستانی تهران از یگان های زیر مجموعه پلیس پیشگیری 
و آگاهی فاتب، نســبت به شناسایی و فهرست بندی اموال مجهوال المالک و 
باصاحبی که از ســال ۱۳۹۲ در مجموعه های موصوف رسوب یافته و فضای 
قابل توجهی از این اماکن را نیز اشــغال کرده بود، اقدام شد و پیگیری قضایی 

لازم برای تعیین تکلیف صورت گرفت.
دادســتان تهران افزود: متعاقب صدور حکم قضایی در شــعبه چهارم دادگاه 
انقاب تهــران، مبنی بر لزوم تحویل این اموال به ســتاد اجرایی فرمان امام 
خمینی )ره( و طی هماهنگی های انجام شده در مجموع تعداد۴۲هزار و ۹۶۶ 
قلم کالای مجهول المالک و باصاحب، مشــتمل بر تعداد ۴۲۷۸ قلم کالای 
رســوب شده در یگان های زیر مجموعه پلیس آگاهی و تعداد ۳۸ هزار و ۶۸۸ 

قلم کالای موجود در کانتری های شهر تهران، به آن ستاد تحویل داده شد.
صالحی همچنین با اشــاره به تأکیدات رئیس قوه قضائیه مبنی بر لزوم تعیین 
تکلیف وســایل نقلیه توقیفی و رسوبی مستقر در پارکینگ ها، گفت: با تعیین 
تیم ویژه ای در دادستانی تهران، اقدامات لازم به منظور بازدید از پارکینگ های 
محل دپوی وسایل نقلیه توفیقی و رسوبی تهران از قبیل پارکینگ های ستاد 
مبارزه با مواد مخدر، سازمان اموال تملیکی و راهنمایی و رانندگی تهران انجام 

شد و تعیین تکلیف این وسائط در دستور کار قرار گرفته است.

سوشیال

مجلس

عدلیه

دبیرکل حزب مردم ســالاری درباره فضای 
سیاسی و انتخاباتی کشور صحبت کرد.

در فاصله ۴ ماه مانده به برگزاری دوازدهمین 
دوره انتخابات مجلس شــورای اسامی، به 
ســراغ »مصطفی کواکبیان«، دبیرکل حزب 
مردم ســالاری و نماینده ادوار مجلس رفتیم 
تا دیدگاه عمومی او درباره انتخابات امســال، 
انتخاباتــی اصاح طلبان، جناح  فعالیت های 
بندی هــای سیاســی و عملکرد بهارســتان 
نشینان را بدانیم؛ مشــروح این مصاحبه در 

ادامه آمده است.
امیدوارم انتخابات

با مشارکت حداکثری شکل بگیرد
فضای انتخاباتی کشور را چطور ارزیابی 

می کنید؟
فضای انتخاباتی به نظر می رســد الان خیلی 
گرم نیست و باید جلوتر برویم و شاید اتفاقاتی 
بیفتد و فضا گرم تر شــود. در پیش ثبت نام ها 
گفتند ۴۷-۴۶ هزار نفر اســم نوشتند، ولی 
ثبت نــام دائمی از نصف کمتر شــد. بعضی 
نظرسنجی ها در تهران نشان می دهد اگر الان 
قرار باشد انتخابات برگزار شود، مشارکت زیر 
۱۵ درصد اســت. در شهرستان ها فضا بهتر 
است و میزان مشارکت تا ۵۰ درصد می رسد. 
امیدوارم انتخابات با مشارکت حداکثری شکل 
بگیرد و معتقدم هرچه مشارکت بالاتر باشد، 

قطعا برای تثبیت پایه های نظام بهتر است.
در انتخابات مجلس دوازدهم

ثبت نام نکردم
انتخاباتی  فعالیت های  درباره آخریــن 

حزب مردم سالاری توضیح دهید؟
ما در شــورای مرکزی حزب مردم ســالاری 
تصویــب کردیم که اعضای حــزب و آنهایی 
کــه زمینه رای آوری را دارند بروند و ثبت نام 
کنند؛ ما منعی برایشان قائل نشدیم؛ خود من 
به دلایلی ثبت نام نکردم، ولی کسانی که در 
شهرستان ها هستند را تشویق کردیم به شرط 
عبور از فیلتر شورای نگهبان ثبت نام داشته 

باشند.
شــورای نگهبان تهــران را نمی گویم، ولی 
هیات هــای نظارت اســتانی و شهرســتانی 
دیدگاه هایشــان خیلی ســلیقه ای اســت؛ 
طــرف می خواهد پســرعمویش بیاید، ولی 
پســرخاله اش نیاید بنابرایــن یک جور هایی 
برای پسرخاله مشــکل درست می کنند! در 
تهران نمی توان تمام ســختگیری ها را به ۱۲ 
نفر نسبت داد؛ پرونده ها باید در شهرستان ها 
آماده و به اســتان و سپس از استان به تهران 

ارسال شوند.
مصوبه ای که در حزب مردم ســالاری مهم 
اســت؛ اولین مسئله این اســت که ببینیم 
افراد چقــدر از فیلتر شــورای نگهبان عبور 
کنند؛ موضوع دوم این اســت که آن ها بالای 
۵۰ درصد رای آوری داشته باشند؛ می بینید 
یکی هســت بر فرض اینکه شورای نگهبان 
شــرایطش را پذیرفته، ولی رای نمی آورد و 
چه فایــده ای دارد! موضوع ســوم اینکه اگر 
فرد ثبت نام کننده عضو رســمی حزب  مردم 
سالاری نیست یک اصاح طلب شناخته شده 
باشد که هم از فیلتر شورای نگهبان عبور کند 
و هم بالای ۵۰ درصد رای آوری داشته باشد. 
چند شرط اساســی برای حمایت از ثبت نام 
کنندگان گذاشــتیم، حالا اگــر اعضای ما از 
طرف شــورای نگهبان پذیرفته نشوند، دیگر 

کاری نمی توانیم انجام دهیم.
آقای شورای نگهبان، باید برویم از اصولگرا ها 

کاندیدا قرض بگیریم!
در اواخــر مجلس دهم گفتم آقای شــورای 
نگهبان در سراســر کشــور و غیر از تهران 
فقط ۳۰ نفر داریم که می توانیم در لیســت 
انتخاباتی بگذاریم؛ اگر تهران را هم حســاب 
می کردیم می توانستیم بگوییم ۶۰- ۵۰ نفر؛ 
با این وضعیت باید برویم از اصولگرا ها کاندیدا 
قرض بگیریم که بیایید داخل لیســت قرار 
بگیرید! اگر قرار باشد همان رویه برای مجلس 
دوازدهم هم باشــد همان وضعیت هم پیش 
می آید و دست ما کوتاه است و خرما در نخیل 
است و کاری نمی توانیم انجام دهیم، ولی اگر 
شورای نگهبان سخت گیری در شهرستان ها 
و استان ها نداشته باشــد امید است بتوانیم 

لیستی را تنظیم کنیم.
۳۰ نفر از اعضای حزب در کل کشــور ثبت 
نامی داریم و بســتگی دارد چقدر مورد تایید 
واقع شــوند. ۳۵ نفر هم از نمایندگان اصاح 
طلب مجلس دهم در کل کشــور پیش ثبت 
نام کردند. از ثبت نام دائمی خبر ندارم و سایر 
اصاح طلب های شــناخته شده غیر مجلس 
 دهمــی و غیــر از اعضای حزب هم شــاید

۳۰-۲۰ نفر آمار داریم ثبت نام کرده اند.
می خواهم بگویم اگر شــورای نگهبان خوب 
عمل کند و برای افزایش مشارکت حداکثری 
تاش کند شاید یک لیســت ۱۰۰ نفره در 
کل کشور از اعضای حزب، نمایندگان اصاح 
طلب مجلس دهم و فعالان سیاســی اصاح 

طلب شناخته شــده داشته باشیم، ولی فعا 
زود است که بگوییم؛ نه بررسی صاحیت ها 
صورت گرفته و نه ما بررســی از افراد داریم 
و ببینم چقدر رای آوری دارند؛ اگر شــرایط 

فراهم شود لیست انتخاباتی می دهیم.
در روزنامه می نویسیم مجلس حداقلی 

برخی از افراد ناراحت می شوند
عملکرد مجلس یازدهم را چطور دیدید؟

در هر دوره از مجلس ها نســبت به ادوار قبل 
مجالس ضعیفتری را شاهد بودیم. برای مثال 
قطعا مجلس دهــم از مجلس نهم ضعیف تر 
بــود. اما مجلس یازدهم بســیار ضعیف بود. 
مشــارکت مردم در انتخابات مجلس یازدهم 
به شدت کاهش یافته بود و اساسا طبق آمار 
رســمی صرفا چهل درصد از مردم شــرکت 
کــرده بودند، ایــن افرادی هم کــه انتخاب 
می  شــوند ۱۵ درصد آرا را داشــته اند. طبق 
آمار ده میلیون و نهصد هزار نفر مجموع آرای 
نمایندگان بوده اســت. در برخی از شــهر ها 
نظیر کانشــهر ها نظیر کرج فــردی با ۲۷ 
هزار رای به مجلس آمده اســت؛ یعنی فقط 
دو درصد بــه او رای داده اند. این روز ها ما در 
روزنامه می نویسیم مجلس حداقلی برخی از 
افراد ناراحت می شــوند؛ حتی یک بار هم از 
دستگاه قضایی زیر کلمه حداقلی خط کشیده 
بودند و ما جــواب دادیم که بنای ما توهین 
به مجلس نیســت بلکه می خواهیم که دیگر 

چنین رویدادی تکرار نشود.
این هم که گفته می شود که برخی از کشور ها 
با چهل درصد رای می آورند درســت است، 
اما در این کشــور ها نظام حزبی حاکم است؛ 
اما در کشــور ما از همان روز اول مردم را به 
خون شهدا قســم دادیم و گفتیم که میزان 

رای مردم است.
واقعا تعبیر مجلس حداقلی توهین به مجلس 
نیست بلکه تلنگری به نظام محسوب می شود 
که باید دربــاره این وضعیت فکری شــود. 
نمی دانم که مجلس دوازدهم از این مجلس 
بهتر خواهد بود یا خیر. این مجلس بسیار غیر 
شــفاف عمل کرده است و برخاف ادعا هایی 
که داشــته اند اصا شــفاف نبوده اند؛ برای 
مثال در طرح صیانت نمی توانســتند فیلتر 
و محدودیــت فضا را یکبــاره تصویب کنند 

می خواستند که شفاف نباشد.
از شورای نگهبان بابت رد طرح حجاب 

و عفاف تشکر می کنیم
خوشبختانه شــورای نگهبان طرح حجاب و 
عفاف را رد کرد و من باید در اینجا از شورای 
نگهبان تشــکر کنم کــه ایراداتی هم گرفته 
شــد کاما حقوقی بود و ایرادات سیاســی 
در این زمینه اصا مد نظر شــورای نگهبان 
نبوده اســت. در حدود ۵ روز تمام این طرح 
را جمع کردند و اصل ۸۵ نیز بر آن اجرا شد 
که بگویند یک هیاتی آن را اجرا کند. هیات 
هم بسیار جنگید تا این را تصویب کند و به 
سرعت به شورای نگهبان رفت. اینکه طرحی 
را ۸۵ ای )هشتاد و پنجی( می کنیم مفهومش 
این است که نمی خواهیم شفاف باشد و قرار 
است که جمع محدودتری درباره آن تصمیم 
بگیرند.در طرح حجاب و عفاف موارد بسیاری 
بوده است که دوستان ما در مجلس یازدهم 
هم رویشان نشد که در این باره صراحتا سخن 
بگویند. این طرح باید شفاف مطرح می شد تا 

مردم هم در جریان آن قرار بگیرند.

هیچکس پاسخگوی خودرو های شاسی 
بلند نبود

نکته بعدی هم این اســت که برخی اقدامات 
عجیبی در این مجلس صورت گرفته اســت 
برای مثال در بحث ماشین های شاسی بلند 
کــه ما در ده مجلس قبــل چنین چیزی را 
شاهد نبودیم. برخی از این دوستان آذری در 
مجلس می گفتند که ما دیگر به هم یاشاسین 
هــم نمی گوییم، زیرا کلمه »شاســی« دارد! 
هیچکس هم در این زمینه پاسخگو نبود. ما 
هم در مجلس حضور داشتیم و اینگونه نبود 
که خودرو نگرفته باشیم از همان ابتدا شرایط 
ثبت نام خودرو به نمایندگان بیان می شد تا 
هرکس که تمایل داشــت ثبت نام کند؛ در 
حالی که این شاسی بلند ها رانت ویژه ای غیر 

از آن خودرو ها بوده است.
خیلی از طرح هایی که مجلس مطرح می کند 
ما تعجــب می کنیم که مگر می شــود یک 
نماینده این طرح را داده باشد. به دلیل همین 
عملکرد مجلس همین نمایندگان نمی توانند 
امیدوار باشند که همان افراد چهار سال قبل 

مجددا به شان رای دهند.
دخالت در حوزه های انتخابیه و عزل و 

نصب ها اشتباه است
درصدد  اصلاح طلبان  می شــود  گفته 
سیاه نمایی وضعیت کشورند و حکمرانی 

را زیر سوال می برند. نظر شما چیست؟
هرکس  ســیاه نمایی انجام دهــد اقدام بدی 
را انجــام داده و ما مخالف آن هســتیم. اما 
 سیاهنمایی به این مفهوم است که شما حرف 

غیر مستند بزنید.
برای مثــال یک چیز کوچک را بزرگ کنید. 
اما من معتقدم که اگر حرف مســتندی زده 
شود دیگر اسمش  سیاه نمایی نیست و تبیین 
واقعیت های جامعه است و افرادی که این ها را 
سیاه نمایی می دانند باید در افکار خود تجدید 

نظر کنند.
بله فــردی کــه آمار غلــط ارائــه می کند 
سیاهنمایی کرده است، اما به ندرت این اتفاق 
رخ می دهد. برخی از این نمایندگان عملکرد 
بســیار ضعیفی داشــته اند. اصا دخالت در 
حوزه های انتخابیه و عزل و نصب ها اشــتباه 
اســت. من زمانی نماینده تهران بودم در ۲۲ 
منطقــه که در هر منطقه ۴ جلســه مردمی 
داشــتیم و اســتاندار و فرماندار هم حضور 

داشتند.
کتاب عملکــرد مجلس دهم که حدود ۵۰۰ 
صفحه بــود برای برخی تعجــب آور بود که 
چرا این اقدامات انجام شده است. یک نمونه 
بیاورید که من به یکی از اســتانداران گفته 
باشــم که اگر یکی از این مسئولان را نصب 

کنید تشکر می کنم. 
در کل دوران نمایندگی من کسی نمی تواند 
ایــن را بگوید که من در عــزل و نصب افراد 
دخالت داشــته باشــم؛ در حالی که در این 
مجلس یکی از کار های اولیهشــان این است 
که ببینند باید چه کســی مسئول باشد و به 
همین دلیل هم بخش نامه صادر شده است 
برای معاون سیاســی وزیر کشــور که عزل 
شــبانه اش برای خودش هم بسیار سنگین 

تمام شد. 
امیدوارم کــه در دوره بعدی اگر همین افراد 
قرار است رای بیاورند عملکرد بهتری از خود 

نشان دهند.

هرگز افرادی که در دولت یازدهم حضور 
داشتند را اصلاح طلب نمی دانستیم

به موضــوع انتخابات بازگردیم؛ به طور 
کلی چهره شــاخص جریان اصلاحات 
که در این دوره شرکت کرده چه کسی 
صورت  انتخاباتی  ائتلاف های  آیا  است؛ 

می گیرد؟
جریان اصاحات را نباید با جریان اعتدال یکی 
دانست. ما هرگز افرادی که در دولت یازدهم 
حضور داشــتند را اصاح طلب نمی دانستیم؛ 
نهایتــا افراد معتــدل بودند کــه در دولت و 
مجلس حضور داشــتند. یکی از دلایلی هم 
که من با آقای لاریجانی اختاف نظر داشتم 
همین بود. حالا شما بگویید مستقلین ولایی. 
البته مستقلین ولایی از نظر من بسیار عاقل تر 
از افراد جبهه پایداری هستند. اما واقعیت هم 
این است که این دوستان مستقلین برنامه های 
خوبی برای انتخابات دارنــد ما این ها را جدا 
می دانیم که برنامه های خــود را دارند. برای 
مثال آقای نوبخت هم در انتخابات اسم نوشته؛ 
حزب دارد و قرار است در انتخابات فعال باشد.

هیچ  یک از اصلاح طلبان از تحریم 
انتخابات سخنی به میان نیاورده اند

ما موضوع اصلی مان اصاح طلبان هســتند 
که با اعتدالیون متفاوتنــد و تقریبا اکثریت 
قاطع اصــاح طلبان اعام کردنــد که قرار 
نیست لیستی ارائه شــود. البته هیچ یک از 
اصاح طلبان از تحریم انتخابات ســخنی به 
میان نیاورده اســت، ولی معتقدند که نباید 
لیست ارائه شود، زیرا ابتدا باید زیرساخت های 
لازم فراهم شود تا میزان رضایت مردم افزایش 

یابد و سپس لیست ارائه کنیم.
با این حال تعدادی از افراد جریان اصاحات 
هم هســتند که معتقدند بایــد در انتخابات 
شــرکت کرد که یکی از ایــن احزاب همین 
حزب ما یعنی مردم ســالاری اســت. اما ما 
برای حضور در انتخابــات چند »اگر« داریم 
که اگر محقق شــود وارد می شــویم. برخی 
دیگر، اما اصا »اگر« در کارشــان نیست و از 
همان ابتدا می گویند که به وضعیت خوشبین 
نبوده و در انتخابات شــرکت نخواهند کرد.
خانه کارگر، ندای ایرانیان، کارگزاران و اعتماد 
ملی هم جزو احزابی هســتند که این اگر ها 
را دارند. در مجموع در جبهه اصاحات غالبا 
بنای مشارکت فعال در انتخابات ندارند. دیگر 
وقت گذشــته اســت، ولی این مجلس واقعا 
کاری کرد که سر ســوزن امید برای حضور 
جریــان اصاحات را در مجلس ســد کرده 
اســت. همین طرح انتخابات یکی از بدترین 
مصوبات مجلس یازدهم بوده اســت. جالب 
اســت بدانید که در حدود ۵ یا ۶ مرداد ماه 
نمایندگان یکباره از عوالم غیبی به آنها اطاع 
رسید که موضوع پیش ثبت نام در انتخابات 
را مطرح کنند؛ اگر هم کســی ننوشت دیگر 
امکان شــرکت ندارد. ما همان زمان اعتراض 
کردیم و اعام کردیــم که اگر واقعا به دنبال 
مشارکت حداکثری هستند تبصره ای به این 
مصوبه وارد کنند که افرادی که پیش ثبت نام 

هم نداشتند امکان حضور دارند.
تنگنا های معیشتی مردم 

را باید از بین ببریم
پیشــرو مجلس  دربــاره فرصت های 

دوازدهم و دولت توضیح دهید؟
بــاز هم ما چند ماه زمان داریم و معتقدم که 

تمــام فرصت های افزایش مشــارکت را این 
مجلــس از بین برد و ایــن را به عنوان یک 
کارشناس علوم سیاســی می گویم. برخی ها 
این کاهش مشــارکت در دهنشان مزه کرده 
است و با خود می گویند زمانی که ما هستیم 
چرا باید افراد دیگر نیز شــرکت کنند. با این 
حــال معتقدم که اگر ما ســه اقدام جدی را 
در دستور کار قرار دهیم میزان مشارکت بالا 
خواهد رفت؛ اول اینکه تنگنا های معیشــتی 
مــردم را از بیــن ببریم، زیرا مــردم از نظر 
معیشــت به شدت مشکل دارند. با اینکه من 
نماینده نیســتم، اما روزی نیست که مردم 
بابت مشکاتشــان به ســمت ما نیایند باید 
برای این فکری کرد. حرف من این نیســت 
که برای مردم بسته معیشتی تهیه کنیم بلکه 
طبقه عمومی جامعه باید احســاس کند در 
وضعیت اقتصادی اش گشایش اقتصادی ایجاد 
شده است. معتقدم که این گشایش اقتصادی 
در سیاســت خارجی ریشــه دارد. ما از زبان 
مسئولان مدام می شنویم که مسائل معیشتی 
مردم را به سیاســت خارجی گره نمی زنیم 
درحالی که این دو موضوع به هم گره خورده 
است. برای مثال در این یک سال اخیر ارزش 
پول ملی چقدر کاهش یافته است، به میزان 
اینکــه ما بتوانیم مســائل بینالمللی خود را 
بهبود بدهیم قطعا در مســائل ارزی کشــور 

موثر خواهد بود. 
این ها باعث افزایــش اعتماد عمومی خواهد 
شد که به مثابه این اعتماد عمومی مشارکت 

نیز افزایش خواهد داشت.
دولت و مجلس باید دست در دست هم 

بگذارند تا اعتماد عمومی افزایش یابد
این روز ها وقتی حــرف از انتخابات به میان 
می آید خیلی ها می خواهند با چاقو شــکم ما 
را پاره کنند! زیرا به نان شب محتاج هستند. 
بســیاری از مردم هم اصا خبــر ندارند که 
امسال قرار اســت انتخابات برگزار شود چه 
برسد به اینکه بخواهند درباره آرایش سیاسی 
صحبت کننــد. این چند ماه هم دولت و هم 
مجلس باید دســت در دست هم بگذارند تا 
اعتمــاد عمومی افزایش یابد و در سیاســت 
خارجی تنش زدایی جدی تری ایجاد شود تا 
معیشت مردم بهتر شود و دلخوشی بیشتری 

برای حضور در انتخابات داشته باشند.
روحانی برای مجلس ثبت نام نکرد 
دوستان احمدی نژاد دست به کارند

از فعالیت های انتخاباتی آقای روحانی و 
احمدی نژاد خبر دارید؟

از روحانی خبری ندارم و شنیدم برای مجلس 
ثبت نام نکرده و برای مجلس خبرگان احتمال 
دارد ثبت نام کند. دوســتان و کسانی که با 
او ارتباط دارند مثل اعتدال و توســعه دنبال 
لیست انتخاباتی هستند. دوستان احمدی نژاد 
هم در مجلس هســتند و برای آینده برنامه 

دارند و احتمالا بخواهند نقش ایفا کنند.
سخن پایانی؟

مســئولان احســاس می کنند این صندلی 
و میــز برای آن هــا دائمی اســت. امروز اگر 
مهلتی دست ما اســت باید نام نیک از خود 
به جا بگذاریم. خیلی ها هدفشــان این است 
که میــز و صندلی را نگه دارنــد و به خاطر 
یک دســتمال قیصریــه را آتــش بزنند. به 
 عنوان یک دوســت می گویم نکنند چرا که 

در آینده ضرر خواهند کرد.

دبیرکل حزب مردم سالاری در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان:

قانون مربوط به انتخابات مجلس بدترین مصوبه مجلس دهم است
بدون افزایش اعتماد عمومی نباید از مشارکت حداکثری مردم در انتخابات سخن گفت

سخنگوی ستاد انتخابات 
روند بررسی صلاحیت ها را تشریح کرد

محسن اســامی سخنگوی ستاد انتخابات کشور تشــریح وضعیت انتخابات 
مجلس شورای اسامی و مجلس خبرگان، گفت: خوشبختانه در مرحله ثبت  
نام ها هفته پیش به پایان رسید، شاهد استقبال بسیار خوبی بوده و حدود ۲۴ 
هزار و ۸۲۹ نفر ثبت نامی داشــتیم. در دوره نهم  این تعداد ۵ هزار و ۳۸۵ ، 
در دوره دهــم ۱۲ هزار و ۷۲ نفر و در دوره یازدهم ۱۶ هزار و ۳۴ نفر بود. وی 
افزود: لذا ما شاهد افزایش قابل توجهی در این مورد هستیم. این در حالی است 
که تا ساعت ۶ بعد از ظهر که اتمام کار بود، هنوز حدود ۶ هزار نفر در سامانه 

مشغول به ثبت نام بودند که متاسفانه موفق به ثبت نام نشدند. 
اســامی در مورد روند اعام نتایج اســتعام افزود: بر اساس قانون مراجع ۵ 
گانه، ۱۰ روز فرصت دارند که نتایج اســتعامات را به ســتاد انتخابات کشور 
اعــام کننــد. از ۲۷ مهر تا ۳ آبان مــا داده ها را به صــورت روزانه به مراجع 
ارسال می کردیم. اکنون تا ۱۳ آبان فرصت داریم که نتایج استعام را دریافت 
کــرده و بعد از آن تا ۱۵ روز هیئت های اجرایــی کار خود را انجام می دهند.  
سخنگوی ستاد انتخابات کشور گفت: هیئت های اجرایی در شهرستان ها شکل 
گرفته و یک رکن اداره و یک رکن مردمی دارد. ۸ نفر از معتمدین مردمی به 
همراه فرماندار یا بخشدار، نماینده دادگستری، حقوقدان محترم و رئیس ثبت 
احوال، مجموعا ۱۵ روز فرصت دارند که نهایت این دو مرحله به ۱۸ آبان ختم 
می شود و فرصت اعتراض به داوطلبان داده خواهد شد.  وی افزود: بعد از این 
مرحله ورود هیئت های نظارت، مرتبط با شــورای محترم نگهبان است، که با 
احراز صاحیت بررســی های لازم را انجام خواهند داد. به طور کلی در اواسط 
آذر تمامی فعالیت های بررسی به پایان خواهد رسید و صاحیت داوطلبان به 
صورت نهایی به آن ها اعام خواهد شــد. اگر کســی به هر دلیل رد صاحیت 

شود، دلیل آن به صورت شخصی به وی با ارائه مستندات اعام خواهد شد. 
اســامی در مورد شــفافیت منابع مالی تبلیغات نامزدها اظهار داشــت: قانون 
شــفافیت و تامین منابع مالی از سوی مجلس محترم در سال ۹۸ اباغ شده و 
در قانون جدید نیز به صورت مشخص بر آن تاکید شده است. در این راستا یک 
سامانه شفافیت طراحی شده و در اختیار نامزد ها قرار می گیرد. آن ها می بایست 
بر اساس این قانون دریافت یا واریز خود را به صورت مشخص وارد کرده و یک 
حســابدار را معرفی کنند. در واقع نامزدها موظفند که تمامی مبالغ خرج شده 
خود در زمینه انتخابات را به صورت دقیق ثبت کرده و این اطاعات مورد بررسی 
قرار خواهد گرفت. وزارت کشور نیز مجری تحقق این قانون است. وی افزود: در 
قانون شــفافیت سقفی برای تبلیغات لحاظ می شود. به این صورت که برای هر 
حوزه انتخابیه سقفی تعریف شده و به تایید شورای نگهبان می رسد. در این راستا 
احزاب و عاقه مندان به یک نامزد می توانند از او در قالب کمک های مالی حمایت 
کنند، به شــرطی که این مقدار از ۲۰ درصد ســقف تعریف شده بیشتر نباشد. 
این ســقف نیز بر اساس جمعیت، تعداد کرسی ها و عواملی از این دست تعیین  
خواهد شد. امیدواریم این شفافیت به سامت انتخابات کمک کند.  اسامی در 
آخر درمورد ثبت نام مجلس خبرگان گفت: ثبت نام از ۱۴ تا ۲۰ آبان به صورت 
حضوری در فرمانداری های مراکز استان برگزار خواهد شد. در واقع دو ستاد ثبت 
نام برای کل کشــور از جمله فرمانداری قم و ســتاد انتخابات وزارت کشور این 

آمادگی را دارند که فرایند ثبت نام را انجام دهند.

انتخابات



واکنش سخنگوی دولت به بیانیه حزب اعتدال
نشســت خبری هفتگی علی بهادری جهرمی ســخنگوی دولت رئیســی با 
نمایندگان رسانه ها در محل سفارت سابق آمریکا برگزار شد. وی با گرامیداشت 
۱۳ آبان و روز دانش آموز گفت: نسل جوان دهه ۸۰ و ۹۰ موتورهای پیشرفت و 
تحول کشور هستند و باید از ظرفیت آنان جهت آینده سازی ایران استفاده کرد. 
۱۳ آبان روز ملی مبارزه با استکبار جهانی و روزی برای یادآوری جنایات آمریکا 
و اقدامات دیکتاتوری آنان با حمایتگری از نظام شاهنشــاهی است. سخنگوی 
دولت همچنین درباره اینکه دولت چه اقداماتی برای پیشــبرد امر انتخابات و 
راهبردهای چهارگانه رهبری انجام داده اســت، اظهار داشت: مشارکت بالای 
مردم در انتخابات سیاست کلی جمهوری اسامی است و دولت هم مثل دیگر 
موضوعات که نقش و جایگاه اصلی برای مردم قائل بوده و هســت تمام تاش 

خود را در این زمینه انجام داده است.

دولت


